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T E R M É K E K Á R Á N A K M E G Á L L A P Í T Á S A T Á R G Y Á B A N . 

Nagyméltóságú Miniszter Úr! 

Egyesületünk igazgató-választmánya e hó 12-én tartott ülé
sében foglalkozott a tűzifa árával és az ország faanyagszükségle
tének ellátásával. 

Bármily örvendetesnek tartja is Kárpátaljának az anya
országhoz való visszacsatolását, még sem tudja magáévá tenni 
azokat a túlzott és a reális alapot nélkülöző reménységeket, h o g y 
faanyag-szükségleteink ellátásán felül még nagymennyiségű 
kivitelre is nyílnék e címen alkalom. 

Azt, h o g y fenyőfa-ellátásunk még mindig igen jelentős be
hozatalra szorul, már a hivatalos tényezők is megállapították. 

Teljesen tévesnek tartja azonban igazgató-választmányunk 
azt a köztudatba már részben átment fölfogást, hogy Kárpátal ja 
visszacsatolása a tüzifatermeh's terén is az ország szükségletei
nek hiánytalan ellátásán felül még számottevő kivihető felesleget 
is jelentene. 

Ép így a legnagyobb aggodalommal látja azokat a törek
véseket is, amelyek a tűzifa árának a 2 évvel ezelőtt megál lapí
tott s az erdőgazdaság által azóta is i rányárnak tekintett leg
magasabb árak alá leendő leszorítását célozzák. 



A m i a szükség-letek ellátásának kérdését illeti, egyesületünk 
meggyőződése az, h o g y ha Kárpátalja 3 nagy vegyigyára 
továbbra is üzemben marad, a Kárpátalja szükségletein fölül ter
melhető tüzifa-ikészletek csak abban az esetben lesznek elegendők 
a fában szegény Kisalfölddel és a .halármenti nagyobb városok
kal is megnagyobbodot t ország szükségleteinek ellátására, ha a 
m a g y a r erdőgazdaság továbbra is az összes termelési lehetősége
ket kihasználja s a helyi szükségleteket elsősorban a gyérítési 
anyagokkaal és egyéb alárendelt választékokkal tudja ellátni. 

Szükségesnek tartja igazgató-választmányunk itt legelső 
sorban rámutatni arra, hogy már a két évvel ezelőtt történt 
ármegállapítás alkalmával a kományzat csak a bükk tűzifánál 
vette teljes mértékben számításba az addig felmerült munka-
és fuvarbéremellkedéseket. 

A cser, tö lgy 'tűzifánál, valamint az alárendeltebb választé
koknál csak részben honorálta ezeket a különbségeket. 

Ismeretes Nagymél tóságod előtt, h o g y a gazdatiszti nyug
díjintézet, ia niezőgazda:s;;(gi munkáshiztoMtás életbeléptetése, a 
lega lacsonyabb munkabéreknek sokhelyütt hivatalból történt 
megállapítása, végiül a beruházásokhoz való egyszeri hozzájáru
lás az erdőgazdaság közterheit igen jelentékeny mértékben 
fokozták. 

De ép úgy ismeretes Nagymél tóságod előtt az is, hogy a 
katonai fegyvergyakorla tok, a létszám állandó emelkedése, a 
fuvarorőnek katonai célokra való igénybevétele, a mezőgazdasági 
munkák elmaradása stb., a munka- és fuvarbéreket is jelentősen 
m egdr ágíto tták. 

Nem titkolhatjuk Nagyniéltóságod előtt azt, hogy ezeknek 
a terheknek a következtében ma nehézségek elé kerültek olyan 
tartamosán, szakszerűen és gondosan kezelt erdőgazdaságok is, 
.amelyek a közelmúltban semmiféle anyagi nehézséggel nem köz-
döttek. 

Ha a már a közhangulatba bevitt tűzifa-árcsökkentés be
következik, ennek terhe kétségtelenül teljes egészében a ter
melő erdőgazdaságokra fog nehezedni. 

Sem a kereskedelmet irányító tőke, sem a szállításokat le
bonyol í tó államvasút nem hajlandó az eddigi költség és kereset-
igényükből valamit is. engedni. 

A z eredmény tehát újból az lesz, hogy az árcsökkentés terhe 
is teljes egészében azt az ősternielési ágat fogja nyomni, amelyik 
eddig is a terhek tú lnyomó részét viselte, mert sem szándéka, 
sem módja nem volt arra, hogy tényleges jövedelmeit a megfelelő 
megterhelés elől elvonja. 



R á kell azonban innia Inunk arra is, hogy az áraknak ez a 
leszállítása katasztrófái jelent magára a kárpátaljai terme
lésre is. 

A z eddigi olcsó termelések, olcsó vételek, lehetségesek vol
tak ott azért, mert a cseh kormányzat a közlekedési eszközökhöz 
közel fekvő részeken majdnem mérték nélkül engedélyezte a 
használatokat s a letarolt területek felújítására gondot egyálta
lán nem fordított. 

A jövő termeléseknél már nem csuk a feltárás jelentékeny 
költségeivel kell számolni, de számolni kell avval is, hogy a ter
melések eredményeiből a birtokosnak a most már ett is hatályos 
erdőtörvény értelmében el kell végeznie mind az általa kitermelt 
területek felújítását, mind a cseh unalom alatt keletkezett régi 
hátralékok igen költséges pótlását is. 

Nem mentesül ezektől a költségtöbbletektől maga a kincs
tári adminisztráció sem, mert az eddig beszerzett felvilágosítások 
szerint az utolsó 20 év vágásterületeinek felújítását a cseh ura
lom a kincstári erdőkben is jó részben elmulasztotta. 

Ha most még ehhez hozzávesszük, h o g y a csonkaországbeli 
termelések természetszerű megoszlása következtében a Kárpátalja 
készleteit kivétel nélkül 300—400 km., sőt ennél jóval nagyobb 
szállítási távolságokra kell elvinni, ha az eddigi román tűzifa-
behozatalt magyar fával akarjuk pótolni, akkor nyi lvánvaló lesz, 
h o g y ez az árleszállítás magukra a kárpátaljai kincstári erdőkre 
is katasztrófát fog jelenteni. 

Katasztrófát fog jelenteni annál is inkább, mert a kincstári 
adminisztráció nem tud kitérni az elől, hogy a békeidőben ezen 
a iterületen foganatosított, nagy költséget igénylő szociális intéz
kedéseket újból életbeléptesse. 

Egyesületünk igazgató-választmányának véleménye szerint 
nem lehet egy ilyen árkérdés egyoldalú elbírálásával egyszerűen 
üzemen kívül helyezni a 3.5 mill ió hold magya r erdő 10—15%-át. 

Nem lehet újból visszahozni azokat az állapotokat, amikor 
20—30.000 vasúti kocsi rakomány gyérítési és tisztítási anyag, 
tuskó- és ga lyfa az erdőn korhadt el, a fiatalosok ápolatlanul 
maradtak, s ezzel szemben 150.000 vagont meghaladó mennyiség
ben és közel 40 mil l ió pengő értékben özönlött be a külföldi fa 
az országba. 

Egyesületünk igazgató-választmánya lehetségesnek tartja 
azt, hogy a politikai v iszonyok folytán a Kárpátal ján feltorló
dott készletekből 8—10 hónapon át még csökkenő magyar terme
lés mellett is el lehessen látni a belföldi szükségleteket. 

Meggyőződése azonban az, hogy minden olyan intézkedés, 
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ameyik a belföldi termelést további mértékben csökkenti, mint 
amilyen mértékben az a rendkívüli használatok elmaradása 
folytán amúgy is csökken, feltétlenül tűzifahiányra fog vezetni, 
amelyik már a legközelebbi hideg időszak beálltával is igen kár
tékonyán érezteti hatását. 

De ugyani lyen aggodalommal nézi egyesületünk a szería-
értékesítés lehetőségének a kérdéseit is. 

Nagymél tóságod előtt is ismert okokból számottevő tölgy, 
kőris és egyéb kemény fűrészáru-készletek halmozódtak fel, ame
lyeknek kivitele elé az állami igazgatás egyre nagyobb nehézsé
geket gördít . 

A nyers" tölgy-szerfaárak az utolsó hónapokban 30—40, sőt 
bizonyos vonatkozásokban még ennél több %-kal is visszaestek. 

A vi lághírű m a g y a r kőrisrönk értékesítése ma már majd
nem lehetetlen, s a termelt, különösen a szétrepedezésnek és 
romlásnak amúgy is kitett rönkő-készletek eladatlanul hevernek. 

Egyesületünk teljes bizalommal számít arra a megértésre 
és arra a messzemenő jóindulatú és hathatós támogatásra, ame
lyet ezeknek a kérdéseknek a megoldásánál a Nagymél tóságod 
bölcs vezetése alatt álló minisztérium részéről eddig is mindig 
tapasztalt. 

Tisztelettel kérjük ezért Nagyméltóságodat , méltóztassék 
ezekre; a kérdésekre tovább is a l egnagyobb gondot fordítva, az 
erdőgazdaság veszélyeztetett érdekeit megmenteni és az ebben az 
irányban folytatandó tárgyalásokba minden alkalommal egyesü
letünket is bevonni . 

Fogadja Nagymél tóságod kiváló tiszteletünk őszinte nyil
vánítását. 

Budapest, 1939. évi június hó 17-én. 
A z Országos Erdészeti Egyesület nevében: 

Biró Zoltán s. k., 
ügy vezető. 

Báró Waldbott Kelemen s. k., 
elnök. 




